Części mowy odmienne

	Część mowy
	pytanie
	odmiana 
	przykład

	rzeczownik
a.  własne

(nazwy pisane wielka literą , np. .Wisła)

b. pospolite
( pisane mała literą, np. rzeka)

c. osobowe (nazywające człowieka, np. pisarz)

d. nieosobowe (wszystkie pozostałe, nienazywające ludzi )

e. żywotne 

( nazywające ludzi i zwierzęta , np. wujek, kot)

f. nieżywotne (nazywające rośliny, przedmioty, zjawiska, np. dąb, globus, wiosna)

g. konkretne (nazywające coś co można poznać zmysłami, np., brat, poziomka, butelka)

h. abstrakcyjne ( tzw, pojęcia, np. uczciwość, ironia, wstyd)


	kto? co?
	przypadki

liczby

W odmianie rzeczowników dochodzi do oboczności w temacie

Np.

M. ręk|a

D. ręk|i

C.ręc|e

B.ręk||ę

N. ręk|ą

Ms ręc|e   k:c

W.ręk|o


	

	przymiotnik


	jaki? który? czyj?
	przypadki

liczby

rodzaje

stopniowanie:

a. Proste regularne

stopień równy - miły

stopień wyższy – milszy

stopień najwyższy – najmilszy

b. nieregularne (tylko te 4)
zły – gorszy – najgorszy

dobry – lepszy – najlepszy

duży – większy – największy

mały – mniejszy - najmniejszy

c. opisowe

słony – bardziej słony – najbardziej słony

niektóre przymiotniki nie stopniują się (np.  wełniany, kwadratowy, polski, szklany...)


	

	czasownik


	 
	osoby

liczby

rodzaje

czasy

tryby :

oznajmujący, 

(np. piszę)

przypuszcząjący

 (np. pisałbym)
pisalibyśmy
rozkazujący

· pisz

· niech pisze

· piszmy

· niech piszą

strony:

          a. czynna

Ala pisze wypracowanie.

b.   bierna

Wypracowanie jest pisane przez Alę.

Nieosobowe formy czasownika to:

· bezokoliczniki (pisać, biec)

· formy zakończone na – no, -to (zrobiono, zepsuto)

· formy z się ( uprasza się , zabrania się)


	

	liczebnik

główny – jeden, sto

porządkowy pierwszy setny

zbiorowy – dwoje, pięcioro

ułamkowy- pól, jedna czwarta

nieokreślony kilka kilkanaście

	ile?

który z kolei?
	przypadki

rodzaje (porządkowy)
	

	zaimki

rzeczowne

(ja, ty, on, ona, ono, my, wy, oni, one kto, co, nikt, nic, to, się)

przymiotne

( ten, tamten, taki, mój, twój, nasz, wasz, 

nijaki, niczyj, jaki, który, czyj)

liczebne – ile tyle, ilekroć, tylekroć
 
	pytania części mowy, którą zastępują
	przypadki

liczby

rodzaje (przymiotne)
	

	imiesłowy 

przymiotnikowe 

czynne 
- ący,   -ąca    -ące

mówiący

mówiąca 

mówiące
 bierne

-ny, - ty, -ony

· any

zamknięty

zrobiony
napisany

	Jaki?
	przypadki

liczby

rodzaje
	


Części mowy nieodmienne

	Część mowy
	Przykład

	przysłówek

jak? gdzie? kiedy?


	ładnie, blisko, wcześnie

przysłówek się nie odmienia, ale te pochodzące od 

przymiotników stopniują się

a. prosto regularnie – ładnie, ładniej, najładniej

b. nieregularnie – dużo, mniej, najmniej

                                     dobrze, lepiej, najlepiej

                                      źle, gorzej, najgorzej

                                      mało, mniej najmniej

c. opisowo – słono, bardziej słono, najbardziej słono



	przyimek


	Np. z, do, na, po, o , ku, za zza nad, pod ponad, przed, pośród, spośród, między, pomiędzy

	spójnik


	i, oraz ani, ni, albo.  lub, bądź , czy, toteż, więc , dlatego, a lecz, jednak, natomiast, ponieważ, jeżeli, jeśli



	partykuła


	li, czy no, że, by, nie niech, tylko,   

	wykrzyknik


	Hej , hop, halo, bęc, buch ach, aha, ..................

	imiesłowy przysłówkowe

współczesne i uprzednie


	Współczesne

· ąc  pisząc, mówiąc
uprzednie

     - wszy, -łszy

zrobiwszy, usiadłszy

	Zaimek przysłowny

Jak, gdzie, kiedy, tak, tu, tam , wtedy , nijak, nigdzie , nigdy


	


